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ČESKO: Zastání proti ministru zemědělství Zdeňku Nekulovi se v kauze vysokých cen cukru
dostalo údajným vydřiduchům obchodníkům u Markéty Šichtařové. Ta upozorňuje, jak
disproporce mezi nabídkou a poptávkou v roce 1953 stejně jako dnes křivila ceny, jak
umělé fixování cen tehdy a stropování dnes je křiví ještě víc, jak se na tom přiživují politici
a jak málokdo chápe skutečné zdroje a kořeny onoho ekonomického problému. Neopomene
přitom dodat, že cukrovarnictví je jedním z mála potravinářských sektorů, kde si musí
výrobci nakupovat emisní povolenky.

Začátkem týdne zveřejnil Eurostat, že Česká republika je jedinou zemí EU, která
aktuálně navyšuje své zadlužení v poměru k hrubému domácímu produktu. V loňském
třetím čtvrtletí totiž v meziročním sledování navýšila poměr tohoto ukazatele z 40,4 % HDP
na 45,2 % HDP, o 4,7 procentního bodu. Všechny ostatní země EU své zadlužení v poměru k
HDP naopak snižovaly. Jaké to může mít vysvětlení?

Není to nic složitého. Některé země v některých obdobích začnou své ekonomiky zahrnovat „levnými
penězi“ – buď že vlády začnou rozdávat velmi mnoho sociálních dávek, nebo že vlády začnou příliš
přerozdělovat, nebo že centrální banka začne tisknout peníze… a tak dál.

A pokud se tohle děje po určitý čas a v příliš velkém měřítku, daná země si na to prostě zvykne –
klidně si dosaďte feťáka a jeho potřebu drogy. Pokud vám lékař předepíše jednorázově na váš
problém návykový lék, vy ho podle předpisu užíváte a pak vysadíte – obyčejně se závislost neobjeví.
Ale pokud lék nepotřebujete, a přesto jej užíváte a ještě navíc dlouhodobě, to, co je míněno jako lék,
se ve skutečnosti stane drogou a vy si rychle vytvoříte závislost.

To se přesně stalo s penězi, které se začaly sypat do oběhu v průběhu covidu u nás. Teď už všichni
budou jenom řvát, že potřebují ještě víc dávek, ještě víc dotací, ještě víc levných úvěrů, ještě víc
daní, ještě víc veřejných výdajů – společnost je teď takhle prostě nastavená.

Ještě nedávno vcelku převažoval optimismus, že za letošní rok nebude inflace v Česku
dvouciferná. Stanjurovo ministerstvo financí v prognóze z loňského listopadu ještě počítalo
pro rok 2023 s inflací ve výši 9,5 %. V tomto týdnu zveřejnilo svoji novou prognózu a podle
ní má inflace celoročně činit 10,4 %. Co mohlo zhoršení prognózy způsobit? A jaké expertní
odhady (ČNB, Komerční banka, ING, MMF, MF či jiné) se zpravidla nejvíce přiblíží
dosažené realitě?

Skoro se mi chce říci se smíchem: Přeci naše odhady v mé společnosti Next Finance! Ale vážně:
Odhad je vždy jen odhadem bez ohledu na to, jak rozsáhlý analytický aparát máte k dispozici. Po
téhle stránce nejrozsáhlejší analytický aparát má k dispozici Česká národní banka a její odhady také
vycházejí většinou o něco lépe než odhady Ministerstva financí, ale i ona se mýlí, odhad prostě není
popisem budoucnosti, jen pokusem o maximální možné přiblížení se budoucnosti… A nelze
odhadnout každou nečekanou událost, která nakonec odhad posune. Prostě inflace v Česku klesá
pomaleji, než by si – nejen – státní instituce přály.
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Já osobně si myslím, že značná část podhodnocených odhadů týkajících se inflace byla – a stále je –
způsobena tím, že někteří experti nedostatečně či chybně vnímají příčiny inflace, mají pocit, že za
inflací stojí hlavně vysoká poptávka spotřebitelů a že stačí zvýšit úrokové sazby, tím tuhle poptávku
zchladit, a klesne také inflace. Tak tomu ale, bohužel, není.

Ta inflace má mnohem víc kořenů. Další zdroje inflace jsou nedostatečná nabídka, prostě se málo
vyrábí, nejsou díly, nejsou materiály. A ještě dalším silným zdrojem je zelená politika. To jsou věci,
na které vyšší úrokové sazby v žádném případě fungovat nebudou. Proto také inflace nemůže klesat
tak rychle, jak by rád věřil ten, kdo si myslí, že je inflace způsobená jenom útratami lidí.

Ministr zemědělství Zdeněk Nekula vyzval obchodní řetězce, aby vysvětlily vysoké ceny
cukru na pultech českých obchodů, a chce po nich také informaci, kdy plánují snížit
spotřebitelskou cenu na odpovídající a rozumnou výši. „Rozhodně nechci zasahovat do
volného tržního prostředí, ale přijde mi minimálně nemorální, aby v době, kdy naše
obyvatele trápí zdražování potravin a domácnosti si utahují opasky, aby supermarkety takto
zvyšovaly své obchodní přirážky,“ konstatoval. Jsou jeho slova skandální, jak je hned
označili obchodníci, nebo jsou naopak skandální ty ceny?

Ano, slova to skandální jsou. A mně úplně přeběhla husina, když jsem si v této souvislosti vzpomněla
na jednu historickou událost:

Víte, měnová reforma v roce 1953 nespadla z nebe. Abychom pochopili příčiny měnové reformy,
musíme se vcítit do tehdejší doby. Na začátku 50. let 20. století, tedy několik let po konci druhé
světové války a krátce po nástupu komunistického režimu, panovala v Československu hluboká
ekonomická krize. Spotřebního zboží byl na trhu nedostatek, jeho distribuce byla proto – už od
válečného roku 1939 – zajišťována na příděl, a obyvatelstvo nemělo kde realizovat svou kupní sílu.
Kvůli tomu samozřejmě rostl význam černého trhu. To s sebou samozřejmě také neslo dvojí ceny.
Inflace plynoucí z přetlaku peněz nad dostupným zbožím sice oficiálně neexistovala, ale prakticky se
projevovala růstem cen na černém trhu.

Před roky 2021 až 2022 inflace oficiálně skoro nebyla, ale prakticky se projevovala růstem cen
nemovitostí a cenných papírů. Před rokem 1929 to samé. Když se podíváme do statistik, tak třeba
kilogram chleba stál v roce 1952 na vázaném trhu 8 korun, ale na volném trhu 16 korun. A v případě
kostkového cukru byl ale rozdíl ještě výraznější – kilo stálo na vázaném trhu 15,70 korun, ale na
volném trhu 140 korun!
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